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PROGRAMA POLÍTIC DE LA CUP CAPGIREM 
BARCELONA PEL DISTRICTE DE LES CORTS 

Diagnòstic 
Les Corts és un districte format per tres barris, les Corts, la Maternitat i Sant Ramon i Pedralbes, 
amb personalitats i circumstàncies diferenciades. Pedralbes té la renda mitjana familiar més alta 
de tot Barcelona, fet que sovint amaga que les Corts i la Maternitat i Sant Ramon no tenen una 
renda superior a la d’alguns barris de l’Eixample, per exemple. És a dir, l’acumulació de riquesa en 
determinades zones dels nostres barris silencia les situacions de precarietat i les dificultats 
particulars de moltes cortsenques. 
Les Corts no és només un districte que pateix segregació econòmica, també està fragmentat per 
grans centres comercials, nombrosos espais d’oficines, campus universitaris i centres de 
recerca, i per grans equipaments esportius (el Futbol Club Barcelona, el Club de Polo, el Laietà, 
les instal·lacions esportives de la Universitat de Barcelona o el Tennis Barcelona). La realitat del 
dia a dia de les veïnes es dispersa en aquestes grans infraestructures que ocupen una part 
important del nostre espai públic. A més a més, les Corts esdevé un districte d’estada temporal 
pels diversos col·lectius que en són usuaris: estudiants, treballadores, investigadores, esportistes 
d’elit... Aquesta mobilitat de veïnes contribueix a incrementar el preu de l’habitatge i aquesta 
pujada expulsa alhora les veïnes, que han de buscar altres barris més assequibles o directament 
deixar de residir a la ciutat de Barcelona. És per això que denunciem, juntament amb les AMPAS 
UNIDES de les escoles i instituts públics de les Corts i el Grup d’Habitatge de les Corts, la marxa 
forçosa de cada vegada més famílies que, a causa del preu abusiu dels lloguers, es veuen 
obligades a deixar el barri. Això implica un greuge per als infants (persones vulnerables) que han 
d’abandonar la seva escola i canviar l’entorn quotidià de manera forçada i violenta. Hem d’aturar 
de manera urgent aquest maltractament que pateixen diàriament els nens i les nenes.  
Tot i que les Corts no és considerada una zona particularment turística, el museu del Barça és un 
dels recintes de tot el Principat més visitat pels turistes. A més, també atrauen nombrosos 
turistes els centres comercials. La turistificació del barri i el comerç de grans infraestructures ha 
contribuït a la centrifugació del petit comerç i a la proliferació de molts locals tancats.  
Aquests grans espais comercials, sumats a una estructura urbana segregadora, dificulten la 
relació entre les veïnes i la seva interacció i identificació amb el territori. No obstant això, les 
Corts compta amb veïnes combatives i organitzades que han aconseguit mantenir espais de 
participació i dinamització social i cultural al districte. Alguns exemples són: la Plataforma 
Infantil i Juvenil de les Corts, Arran LC, l’Ateneu Popular, l’Espiga, Òmnium Cultural LC, 
l'Assemblea Nacional Catalana LC, les Comissions de Festa Major, les Festes Reivindicatives, la 
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Coordinadora d’Associacions de Veïnes i Entitats de les Corts, el Grup d’Habitatge les Corts, 
l’Associació de Veïnes. I, arran del referèndum de l’1 d’octubre, el CDR les Corts, que aglutina 
transversalment veïnes que lluiten a peu de carrer i al barri per a l’alliberament nacional i social 
del nostre país.   
 

A. Educació 
Al districte, el 76,47% de les escoles bressol són privades i el 23,53% públiques. En el cas de les 
escoles d’infantil i primària, el 60% són concertades o privades i el 40% públiques. Pel que fa als 
centres de secundària i batxillerat, el 89,46% són de titulació concertada o privada i el 10,54% 
pública; només hi ha un institut públic que ofereix cicles formatius al districte. D’aquesta manera, 
la resta d’oferta postobligatòria està en mans de centres concertats o privats. 
Des del districte apostem per l’anul·lació dels concerts amb escoles privades i religioses i per la 
incorporació a la xarxa pública del seu personal i dels equipaments. Des de la CUP les Corts, 
apostem per l’escola pública, igualitària, laica, de qualitat i catalana i, per tant, proposem dotar 
immediatament de places públiques necessàries de proximitat i de qualitat les escoles bressol, la 
secundària i l’educació postobligatòria del nostre districte. 
Hem d’evitar la migració dels alumnes de primària de l’escola pública a la secundària de l’escola 
concertada o privada, així com facilitar que els joves es quedin al barri i no es vegin obligats a 
marxar fora del districte pel fet de no poder accedir a un centre educatiu públic. 
 
Propostes: 

● Millorar la mobilitat de les veïnes (famílies i alumnes) per accedir a l’Institut Pedralbes.  
● Augmentar el nombre de places d’escoles bressol obrint les dues que estan projectades 

(al barri de la Maternitat i Sant Ramon –Pla Danubi– i al barri de les Corts –Colònia 
Castells–). 

● Facilitar que les instal·lacions de l’antiga biblioteca Can Rosés, on ara està ubicada 
provisionalment l’Escola Anglesola, en el moment que aquesta es traslladi al nou edifici, 
passin a ser part de l’edifici de l’Escola Ítaca. D’aquesta manera se’n podrien beneficiar i  
ampliar el recinte escolar, tal com està previst i necessita l’Escola Ítaca. 

● Seguir el compliment dels terminis d’edificació i obertura del nou edifici de l’Escola 
Anglesola. 

● Augmentar el nombre de places de centres de secundària obrint el tercer institut al barri a 
l’edifici on ara s’ubica l’Escola Ausiàs March (escola que després de 125 anys d’història a 
les Corts, el Consorci i el Districte van decidir tancar l’any 2017 i fusionar-la amb la nova 
Escola Anglesola). En el moment que aquesta marxi al nou edifici, crear dues línies d’ESO, 
les alumnes de les quals enllaçaran als cursos de batxillerat o l’FP directament a l’Institut 
Pedralbes. 
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L’obertura del tercer institut és de gran necessitat al districte, ja que amb la fusió dels dos 
instituts (Joan Boscà i Ausiàs March) en el nou Institut Pedralbes es perd una línia pública d’ESO 
(que podrien ser dos). A més a més, en els pròxims anys les alumnes que han de passar de 
l’escola primària pública a la secundària seran més, a causa que es van obrir diverses línies 
addicionals, en diversos cursos d’escoles primàries públiques de les Corts. Entenem, per tant, 
que és una qüestió de vital importància avançar-nos i oferir una planificació sobre l’educació pels 
pròxims anys, amb més motiu, si tenim en compte que cada any el nombre d’alumnes (escola 
pública) que han de passar a l’institut anirà en augment i les places oferides no són suficients. 
Hem d’evitar possibles grups addicionals i augments de ràtio per aula. Entenem que la nostra 
planificació sobre Educació als diferents barris de les Corts, ha d’incloure necessàriament les 
mesures següents: 

● Crear un centre de titularitat pública que ofereixi formacions postobligatòries de grau 
mitjà i de grau superior. 

● Potenciar la formació permanent d’adults (cursos, seminaris i debats) per a la formació 
de totes les veïnes i de totes les edats. 

● Coordinar els centres educatius amb les entitats i moviments socials del barri. 
● Garantir una coeducació des de les escoles bressol. 
● Vetllar pel bon manteniment de les escoles i instituts públics del barri. 
● Potenciar l’educació en el lleure popular, formatiu i integrador. 

  

B. Equipaments i urbanisme 

Les Corts antimilitarista 
En un context de crisi capitalista com l’actual, és més denunciable que mai l’espai que ocupen 
els cossos militars en el nostre districte. Ara més que mai, reafirmem la nostra condició 
d’antimilitaristes i exigim que es recuperi la caserna de l’exèrcit espanyol del Bruc i la caserna 
dormitori de la Guàrdia Civil, dos espais per al districte i per a la ciutat. 
Exigim l’obertura d’un procés participatiu veïnal per decidir quin tipus de transformació en 
equipaments públics volem aconseguir amb aquests dos grans recintes. 
 
Exigim que l’avinguda de l'Exèrcit passi a anomenar-se avinguda de Guillem Agulló i Salvador. 
 
També exigim que el Consorci del Parc Natural de la Serra de Collserola prohibeixi que l’exèrcit 
espanyol utilitzi aquest parc públic i espai verd de la ciutadania com a espai d’entrenament. 
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Colònia Castells  
En un procés que ha estat devastador per a la memòria històrica de les Corts, l’Ajuntament de la 
ciutat, amb la connivència del sector de la construcció, ha enderrocat la totalitat de la Colònia 
Castells, que havia estat una de les poques mostres d’urbanisme obrer que quedaven a 
Barcelona. 
Després d’acabar de desmantellar el passatge de Piera, com a darrera mostra del que havia estat 
aquest tipus d’arquitectura al barri, demanem crear un memorial que recordi i honori la memòria 
històrica obrera cortsenca per garantir un record a totes les treballadores que van conviure en 
aquesta zona. 
El Districte de les Corts crearà un espai de memorial de l’antiga colònia d’habitatges.  
Sobretot, exigim que no es mercantilitzi el sòl i es construeixi, tal com està previst, l’escola 
bressol municipal projectada i que la resta de l’espai es destini a zona verda i a un parc obert a 
totes les veïnes. 
Finalment exigim l’anul·lació del PERI de la Colònia Castells per evitar l’enderrocament dels 
dos edificis del carrer Entença, números 239 i 241, que estan en perfecte estat i que fa pocs anys 
van ser rehabilitats amb un cost de més de 300.000 euros. Aquests edificis estan habitats per 
veïnes que no volen renunciar a la seva situació actual. 
 

Llar residència per a persones amb diversitat funcional 
Des de la CUP les Corts assumim la reivindicació de la Federació d'Entitats de Persones amb 
Discapacitat del Districte de les Corts per tal de construir la llar residència per un projecte de vida 
autònom al barri de la Maternitat i Sant Ramon.  
 

Residència i centre de dia per la gent gran 
El districte de les Corts és un dels més envellits de la ciutat de Barcelona i necessitem ampliar 
l’oferta de residències i centres de dia per a la gent gran, ja que l’oferta pública és gairebé 
inexistent enfront de la privada. 
El projecte de residència d’avis i centre de dia que havia de construir-se al carrer Benavent està 
totalment aturat per manca de pressupost. Per a nosaltres és una qüestió prioritària poder dotar-
lo del pressupost necessari perquè es pugui realitzar.  
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Casal de Joves 
Apostem pel Casal de Joves de les Corts com un espai autònom de les entitats juvenils i de les 
joves dels nostres barris. Per això, exigirem que les obres del nou espai tirin endavant seguint el 
projecte d’obertura.  
 

Locals buits 
Es farà un cens de tots els locals buits al districte. Es buscarà destinar per a l’ús col·lectiu tots 
aquells espais que faci més d’un any que estiguin tancats. El districte promourà l’alliberament 
d’espais i donarà suport legal a les persones que els ocupin,  sempre que aquesta ocupació 
reverteixi en el teixit social del barri i no sigui amb finalitats econòmiques o especulatives. 
 

Espai Barça:  la CUP contra el macroprojecte del Barça 
La necessitat de reforma urbanística de les instal·lacions del Futbol Club Barcelona és una 
evidència històrica al districte de les Corts. 
L’efecte barrera d’aquestes instal·lacions (estadi, miniestadi i palau) divideixen tant en un eix 
d’est a oest (l’accés del barri la Maternitat i Sant Ramon respecte a la resta del districte les Corts) 
com en un eix de sud a nord (l’accés del barri de la Maternitat i Sant Ramon cap a l’avinguda 
Diagonal). 
Però aquesta necessitat, tenint en compte els problemes que ocasiona la recepció continuada 
d’abonats i visitants a les instal·lacions (sobretot del Camp Nou), hauria requerit una  modificació 
del Pla General Metropolità que hagués assegurat uns beneficis evidents per al veïnat del barri 
més afectat (la Maternitat i Sant Ramon). 
 

Per què la CUP – Capgirem Barcelona hem denunciat al Tribunal Superior de Justícia la 
Modificació del Pla General Metropolità del Futbol Club Barcelona? 

 
 La CUP Capgirem Barcelona rebutgem el concepte d’equipament privat d’ús públic. Amb 

aquesta modificació, es generarà tot un nou espai urbà de l’enderrocament del Palau 
Blaugrana i la Pista de Gel i en quedarà únicament exclòs del pas l’entorn immediat a 
l’estadi. La nostra posició és que hauria de ser una cessió del Barça a la ciutat. 
L’Ajuntament de Barcelona n’ha de tenir la propietat, ha de ser un espai 100% públic.  

 
 L’accés al Camp Nou no està adaptat a les necessitats d’uns barris on el transport públic 

es col·lapsa els dies de partit i el transport privat esdevé massiu. Mentre els barris de la 
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Maternitat i Sant Ramon tenen una població de 23.000 persones, l’assistència mitjana a 
l’estadi és de 63.000 persones. Així, els dies de partit, l’accés de persones, sigui en cotxe, 
moto o a peu, a aquesta zona de les Corts es triplica. 

 
 Les modificacions dels vials de les avingudes de Joan XXIII i Gregorio Marañón i dels 

carrers d’Arístides Maillol i d’Elisabeth Eidenbenz s’estrenyen en comptes de ser autèntics 
passejos per a vianants. Des de la CUP les Corts no entenem que, d’acord amb la Llei 
d’Urbanisme de Catalunya, zones de vial i la zona esportiva es puguin convertir en zones 
comercials. 

 
 No estem d’acord amb la requalificació de sòl esportiu a sòl comercial. La instal·lació d’un 

edifici d’oficines i d’un hotel no formen part de la nostra concepció de dinamització 
econòmica de l’espai públic del barri. 

 
 Tampoc no estem d’acord amb la dependència de certs projectes al barri en funció del 

pagament per part del Barça de les plusvàlues de les activitats comercials i 
complementàries. La reforma del carrer del Danubi o la possibilitat d’un Complex Esportiu 
Municipal a Arístides Maillol no poden dependre d’unes plusvàlues extraordinàries. Si no 
hi fossin, hauríem de fer aquests projectes igualment. 

 
 La memòria històrica de les masies de les Corts es perd novament. La Masia de Can 

Planes, de la qual el Barça n’ha fet allò que ha volgut –destruint-la com a exemple 
arquitectònic i artístic d’una època– no es destina al barri. L’equip de govern ens diu que 
es limita a funcions socials del Club. Nosaltres entenem que el Club hauria de cedir-la al 
barri per a l’ús de les veïnes. 

 
La modificació aprovada implica que el Futbol Club Barcelona vol continuar present, com a 
mínim 50 anys, en la ciutat i en el districte. Des de la CUP les Corts manifestem que aquesta 
relació de veïnatge ha de ser clarament millorada, no només pels problemes d’accés a les seves 
instal·lacions els dies de partit sinó, sobretot, per les conseqüències de la seva activitat i 
presència diària. Estem convençudes que el Club pot oferir millors condicions urbanístiques, 
econòmiques i socials. 
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Pla Danubi: de nou les normes urbanístiques ens marquen les necessitats 
socials 
 
A l’illa delimitada pels carrers del Danubi, Cardenal Reig, Pintor Tapiró i travessera de les Corts 
queda amagada una zona industrial del segle XIX i XX. Diem amagada, ja que només és visible 
des dels carrers del Danubi i Pintor Tapiró. 
En aquesta illa hi havia hagut una fàbrica tèxtil, Can Carné, en el lloc que avui ocupen diversos 
tallers i magatzems separats els uns dels altres. També hi trobem alguna nau enderrocada pel 
seu mal estat. Tota la zona estava afectada pel Pla General Metropolità de l’any 1976 per fer-hi 
zona verda i equipaments. 
L’any 2010 es va desafectar la zona de cases populars del carrer Pintor Tapiró, però les 
propietats de les naus van impugnar aquesta modificació. En el mes de desembre de l’any 2018 
s’ha fet pública que aquestes propietats han guanyat la modificació i que, per tant, aquestes 
cases a hores d’ara estan afectades. Aquesta afectació fa que 78 famílies puguin perdre casa 
seva. 
Tota l’illa de cases de l’anomenat Pla Danubi és important perquè, a més de zona verda, s’ha 
d’instal·lar una escola bressol i una proposta encara sense definir d’equipament públic, ja que 
està previst un espai de 4.000 metres quadrats. 
Des de la CUP les Corts mantindrem reunions amb el veïnat afectat per tal que l’urbanisme 
compleixi amb les necessitats de les persones del barri de la Maternitat i Sant Ramon. 

C. Participació i espai públic 
Cal dignificar i donar a conèixer la memòria històrica obrera dels barris per tal de fomentar el 
sentiment de pertinença de les cortsenques i donar a conèixer les arrels i les lluites que ens han 
precedit. Alhora, és important donar suport al teixit combatiu i reivindicatiu actual, llavor de futur 
dels nostres barris.  
 

● Assumim el compromís amb ANC LC i Òmnium Cultural LC de treballar conjuntament el 
nomenclàtor. Cal revisar-lo i adaptar-lo a la memòria obrera i dotar-lo de referents 
femenins. Per exemple, en el cas de la Colònia Castells, volem recuperar –tal com va 
proposar en el seu moment Arran LC– el nom de Contxa Pérez (dona i obrera) en 
comptes de recuperar el nom d’una dona burgesa. 

 
● Treballarem per a l’apoderament de les associacions i entitats a través de la gestió 

directa dels equipaments municipals. El districte ha de facilitar tot el material necessari 
(tarimes, equips de so, enllumenat, taules i cadires, instal·lació d’urinaris, etc.) per a la 
realització d’activitats al carrer, siguin de caràcter artístic o social. La burocràcia es 
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reduirà al mínim i els col·lectius i entitats no tindran necessitat de contractar cap 
assegurança; aquesta serà col·lectiva i estarà contractada pel Districte i donarà cobertura 
a totes les veïnes que demanin permís per a activitats a l’espai públic. 
 

● Emplaçarem a una revisió completa de la Carta Municipal que apoderi els barris i 
districtes, i que doni poder de decisió a les conselleres de districte i al govern de districte. 
Que els consellers de districte es votin directament en una urna separada de la de ciutat. 

 
El Districte ha de vetllar perquè que els barris de les Corts siguin transitables còmodament per a 
totes les veïnes. Les voreres han de ser amples, han d’estar en bon estat i adaptades a persones 
amb problemes de mobilitat.  
 
Des del Districte també es fomentarà la pacificació de totes les vies possibles. El carrer de 
Numància i l’avinguda Diagonal són un focus important de contaminació que afecta la salut de 
les veïnes i de la multitud de passants que transiten les Corts.    
 
Es farà un estudi de tot el districte des del punt de vista de l’urbanisme feminista per fer un 
diagnòstic i unes propostes de millora per augmentar la seguretat de les dones en l’espai públic.  
 

D. Treball, Economia Social i Solidària i petit comerç de 
proximitat 
Defensem l’obertura d’una OTG al barri. No entenem que no hi hagi una sola Oficina de Treball en 
tot el districte i que l’oficina de referència de les cortsenques estigui situada al barri de 
l’Eixample.  
 
Potenciarem i ajudarem a la creació d’una Xarxa d’Economia Social Solidària a les Corts, amb 
l’objectiu de visibilitzar les entitats socials i solidàries, consolidar-les i ajudar a l’aparició de noves 
entitats.  
 
També ens preocupa que en els darrers anys diversos comerços emblemàtics del districte hagin 
hagut de tancar per la pressió dels preus dels lloguers, alhora que s’ha vist la creixent proliferació 
de cadenes comercials. És per això que crearem un pla de protecció pel petit comerç que 
inclogui la dinamització i el creixement de nous petits comerços de proximitat. A més, com a 
mesura de protecció del petit comerç, exigim que no es doni permís d’obertura a cap nou centre 
comercial, més enllà dels que ja hi ha, Corte Inglés i l’Illa Diagonal, ni tampoc de cap nou 
supermercat. 
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E. Habitatge  
 

El districte de les Corts és l’únic districte de tota Barcelona que no disposa d’una Taula de Treball 
per abordar el problema de l’habitatge. No obstant això, els problemes d’accés a l’habitatge als 
nostres barris són flagrants. Proposem, per tant, crear una Taula de Treball que treballi 
conjuntament amb les veïnes que lluiten pel dret a l’habitatge. 
 
És necessari abordar l’augment de pisos de luxe a tot el districte. Aquests habitatges i l’augment 
del preu del lloguer expulsen les veïnes dels nostres barris i impossibiliten l’emancipació de les 
joves. És necessari generar habitatge de lloguer social per al jovent del districte per evitar la seva 
expulsió de la ciutat.  
 
Cal treballar conjuntament amb tota la ciutat per prohibir els pisos turístics i els anomenats 
pisos ruscs, per garantir un habitatge digne per a les cortsenques i l’arrelament als nostres 
barris.  
 
Proposem generar un cens de pisos buits al districte i destinar aquests pisos a lloguer social. 
Des del Districte es promourà l’ocupació de pisos buits i es donarà suport legal i consell a les 
famílies que visquin en un pis alliberat.  
 
Exigim crear un parc de pisos amb lloguers a preus raonables que facilitin que les classes 
populars puguin seguir vivint al districte i així combatre la gentrificació de les veïnes. 
 

F. Transport públic 
 
A les Corts, les escoles, els instituts i els CAP han d’estar ben connectats amb la xarxa de 
transport públic per facilitar-ne l’accés a totes les veïnes, especialment als infants i a llurs 
famílies, així com a la gent gran. 
 
Exigim que es doni solució al problema del transport públic pels instituts públics de l’avinguda 
d’Esplugues, que es restauri la línia d’autobús 54 i s’augmenti la freqüència en hores punta de les 
línies 75, 78 i V1. 
 
També reclamem el retorn de la línia H10, línia que connecta els barris de la Maternitat i Sant 
Ramon i les Corts i ens apropa als barris contigus d’altres districtes. 
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Proposem la creació d’una Taula de Treball del Transport Públic de LC, coordinada amb taula de 
mobilitat de ciutat. 
 
 

 


